
هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس در حالی 

هنوز سود سهام 
عدالت را پرداخت 
نکرده که با خرید 

سهام باشگاه 
استقلال در حقیقت 
یک فاکتور بلندبالا 

از بدهی های این 
تیم فوتبال را تحویل 

گرفته و باید دید 
این بدهی ها تسویه 
خواهد شد یا مانند 
سود سهام عدالت 
به دست فراموشی 

سپرده می شود

گمرک جور بانک مرکزی را کشید
بــا وجــود اینکــه بانــک مرکــزی وعــده داد 
انتشــار،  توقــف  دوســال ونیم  از  پــس  بــود 
 لیســت دریافت کننــدگان ارز را منتشــر کند، 
 بــه دلیــل خلــف وعــده، گمــرک این آمــار را 

منتشر کرد. 
بانک مرکزی از زمان آغاز به کار دولت رئیســی 
انتشــار لیســت دریافت کنندگان ارز را متوقف 
کــرده بــود و در تمام ایــن دو ســال و چند ماه 
گذشــته مشــخص نبود چــه کســانی و با چه 
مبالغــی ارز ارزان دریافــت می کننــد. اخیــراً 
گمــرک ایران در گزارشــی آمــار عملکرد 100 
واردکننده اصلی کشــور طی ســال 1402 را با 

جزئیات تهیه کرده است. 
شــرکت های بازرگانی دولتی ایــران، آوا تجارت 
ماهیدشــت  و  دام  امــور  پشــتیبانی  صبــا، 
 کرمانشــاه، خودروسازی مدیران، وزارت دفاع، 
پاک دیده، کرمان موتور، کوروش موتور، اکسون، 
بهمن موتــور،  ذوب آهــن،  کــوروش،  غذایــی 
صبــا پیشــرو، طبیعــت، ایران خــودرو دیزل، 
 داریــا همــراه پایتخت، فــولاد مبارکــه، کروز، 
لیســت  ایــن  صــدر  در  آرین موتــور  و   ســایپا 

قرار دارند.
در این لیســت واردات شــرکت بازرگانی دولتی 
ترخیص شــده  کالای  و  درصــد   42 حــدود 
شــرکت پشــتیبانی امور دام 53 درصد کاهش 
 یافتــه اســت. اما واردات شــرکت ماهیدشــت 
کرمانشــاه حدود 112 درصد و ترخیص اقلام 
 مرتبــط بــا وزارت دفــاع 123 درصــد افزایش 

یافته است. 
واردات شــرکت فولاد مبارکه تقریباً نصف شده 
امــا ترخیص اقــلام مرتبط با شــرکت خدمات 
حمایت کشــاورزی 52درصد زیاد شده است. 
در فهرســت برترین های واردات 1402 واردات 
شــرکت توســعه کشــت و صنعت اکسون 236 

درصد افزایش یافته است.
چندی قبل بانــک مرکزی هم اعلام کرده بود؛ 
جزئیات ارز تخصیص یافته و تامین شــده برای 
شــرکت های مختلف را منتشــر خواهــد کرد. 
جزئیــات ایــن فهرســت می تواند تــا حدودی 
وضعیت اولویت دهی تخصیص ارز به شرکت ها 
و بنگاه هــای اقتصادی را شــفاف کند و از این 
طریــق می توان یک بــرآورد اولیــه از میزان ارز 
دولتی و نیمایی تخصیص یافته به این شرکت ها 

در دست داشت.
انتشــار این جدول ارزی، توجه ها را به ســمت 
چنــد موضوع هدایت می کند؛ اول اینکه دلیل 
ابر کســری تجاری 1۷میلیارد دلاری کشور در 
ســال گذشته را شاید بتوان به توزیع این میزان 
 ارز و مســابقه این شــرکت ها بــرای دریافت ارز 

ربط داد. 
موضــوع دیگر اینکه اگــر فهرســت ارزبگیران 
طبق روال گذشته، به روزرسانی می شد، زودتر 
جلوی فســادهای ارزی مثل دبش، نهاده های 
دامی و غیره را می شد گرفت. اما سوال مهمی 
کــه اینجا مطرح می شــود، این اســت که این 
میزان ارز دریافتی از ســوی این شرکت ها، چه 
تاثیــری روی قیمت کالاهای اساســی در بازار 
داشته اســت؟ چراکه در برخی موارد مشاهده 
می شــود، نه تنها بــازار کالاها متعادل نشــده، 
بلکــه واردکننــدگان قیمت محصولات شــان را 

افزایش داده اند. 
در ایــن رابطه محمدرضــا پورابراهیمی، رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
بــا بیان اینکه دولــت باید برنامــه اجرایی خود 
را در حوزه سیاســت های ارزی به مجلس ارائه 
کند، بــه مهر گفت: در این زمینه ما آیین نامه و 
ضوابط به اندازه کافی داریم، سیاســت و سند 
تحول دولت مردمی را هم داریم و قانون برنامه 
و احــکام بانک مرکزی هم وجود دارد؛ بنابراین 
ما چیز جدیــدی نمی خواهیــم، بلکه هدف از 
این جلسات آن اســت که برنامه اجرایی دولت 
دربــاره سیاســت های ارزی متناســب بــا این 

مواردی که گفتیم، سریع تر ارائه شود. 
او با اشــاره به جلســات ارزی مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کرد: اعتقاد ما بر این است که 
سیاست های ارزی دولت سیزدهم بعد از تغییر 
رئیس کل بانک مرکزی متناســب با آن چیزی 
کــه در اهداف قانونی بــوده و در برنامه قانونی 

بوده، اجرایی نشده است.
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صنایع پایه سعودی متعلق به کشور عربستان، بزرگ ترین 
هلدینگ پتروشــیمی خاورمیانه محســوب می شــود. اما 
رفتــن علی عســگری به ایــن هلدینگ بی حاشــیه نبود و 
حتی سازمان بازرسی کل کشور را نیز به واکنش واداشت. 
عــده ای تخصص، ســوابق و صلاحیــت او را برای تصدی 
چنیــن ســمتی ناکافی می دانســتند تا جایــی که هادی 
بیگی نژاد، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس یازدهم در 
پی رفتن علی عسگری به هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 
بیان کرد، انتصاب او روند توسعه فنی و شبکه سازی در این 
مجموعه تاثیرگذار اقتصادی را مختل خواهد کرد. سازمان 
بازرسی کل کشور پس از انتصاب علی عسگری نامه ای به 
وزیر نفت دولت ابراهیم رئیســی نوشت و از او خواست در 
مــورد ایــرادات قانونی این انتصاب توضیــح دهد. اوضاع 
چنان شد که شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس مجبور 
به واکنش شد و اتفاقاً در نامه خود ازشفاف بودن سهام این 
شــرکت در بورس نوشــت: »انتصاب جناب علی عسگری 
به ســمت مدیرعاملی هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس 
ازسوی هیئت مدیره این شرکت که از قضا بزرگترین شرکت 
بورسی کشور با سهامداران انبوه و تراز مالی و سود و زیان 
شــفاف است، در فرآیندی قانونی و شفاف صورت گرفته و 
از دید هیئت مدیره، این انتخاب بر مبنای تخصص، تعهد و 
شایستگی انجام شده است و با توجه به حضور این شرکت 
در بورس و شــفاف بودن تراز مالــی، به راحتی می توان در 
زمان معین درباره عملکردهــا قضاوت کرد.« همان روزها 
شــایعه استعفای علی عسگری نیز به گوش رسید اما او در 
گفت وگو با خبرگزاری ایرنا استعفای خود را تکذیب و تاکید 

گزارش روز

کرد، قرار اســت از ارزش ســهام این هلدینــگ در بورس 
مراقبت کند تا شاهد سودآوری و رشد این سهام در بورس 
باشیم؛ اتفاقی که فعلًا برعکس آن رخ داده و این هلدینگ 
بزرگ، ســود ســهام عدالت را واریز نکرده اســت؛ شرکتی 
کــه نزدیک به 36 درصد ظرفیت کل پتروشــیمی کشــور 
را برعهده دارد و خود ســهامدار بســیاری از مجموعه های 
پتروشــیمی اســت و در حقیقت می توان گفت »هلدینگ 
خلیج فارس« بزرگترین مالک پتروشــیمی در ایران است، 
اما معلوم نیست به چه دلیل سود سهام عدالت را پرداخت 
نکرده اســت و وعده های علی عســگری در خصوص رشد 
و مراقبت از ســود و ارزش ســهام این شرکت محقق نشده 

است. 
حالا علی عســگری با این سابقه و عملکرد مالکیت تیم 
فوتبال اســتقلال را برعهده گرفته است. مشخص نیست 
مدیری که از پرداخت ســود 49 میلیون نفر دارنده ســهام 
عدالت سرباز زده، چگونه می خواهد بدهی های استقلال 

و مخارج آن را تامین کند.

بدهی های ناتمام �
هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس در حالی هنوز سود 
ســهام عدالت را پرداخت نکرده که با خرید سهام باشگاه 
استقلال در حقیقت یک فاکتور بلندبالا از بدهی های این 
تیم فوتبال را تحویل گرفته و باید دید این بدهی ها تســویه 
خواهد شــد یا مانند سود سهام عدالت به دست فراموشی 
سپرده می شــود. آن طور که تسنیم اقتصادی نوشته، این 
هلدینگ به جــز پرداخت 2۷00 میلیــارد تومان پول نقد 
و چــک، بایــد ۸00 میلیــارد تومان بدهی این باشــگاه را 
پرداخــت کند و البته طلــب 320 میلیــارد تومانی آنها از 
وزارت ورزش، فدراســیون فوتبال، کنفدراســیون فوتبال 

آسیا و چندین شرکت ریز و درشت دیگر را زنده کند.
بر همین اســاس باشگاه استقلال با سرمایه هزار و ۷9 
میلیارد تومانی، زیان ده محســوب می شود و 135 میلیارد 
تومــان به بازیکنان ایرانی و باشــگاه ها چک داده شــده و 
22۸ میلیارد تومان بــه بازیکنان خارجی و ایرانی بدهکار 
است. واگذاری چنین باشــگاهی به هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس که در خصوص ســهام عدالت بدقولی کرده، 
جــای تعجــب و نگرانــی دارد و ایــن در حالی اســت که 
12 درصــد از ســهام ســرمایه گذاری صنایع پتروشــیمی 
خلیج فارس متعلق به ســرمایه گذاری اهداف وابســته به 
صندوق بازنشســتگی کارکنان نفت اســت که با احتساب 
سهم 6/۷ درصدی شرکت ملی صنایع پتروشیمی در این 
هلدینگ باید دید آیــا کم کم صدای ذینفعان این صندوق 

نیز شنیده خواهد شد یا خیر.

خصوصی سازی مقصر است؟ �
گره خــوردن ســهام عدالت بــا هلدینگ پتروشــیمی 
خلیج فــارس از داســتان واگذاری ســهام دولــت در این 
هلدینگ توسط سازمان خصوصی  آغاز شد. براساس اصل 
44 قانون اساســی دولت باید تصدی خود را بر بسیاری از 
فعالیت هــای اقتصادی کوتاه می کــرد و راه را برای بخش 
خصوصی هموار، اما ایــن روند به گونه ای پیش رفته که با 
شرکت های خصولتی مواجه هستیم که شرکت هایی بعضا 
سودآور و فعال را تحویل گرفته اما به دلیل نداشتن تخصص 
در مدیریت، آنان را به شرکت هایی زیان ده تبدیل کرده اند. 
»ســهام عدالت« نیز از جمله برنامه های دولتی بود که به 
درستی و با شفافیت پیش نرفت که می توان یکی از دلایل 
آن را وابســته کردن ســهام عمده آن به شرکت هایی مانند 
عمده هلدینگ خلیج فارس دانست. هدایت الله خادمی، 
نماینــده ســابق مجلــس و رئیــس هیئت مدیره شــرکت 
عملیات اکتشــاف نفت، پیشــتر به این گونــه واگذاری ها 
اعتراض کرده و به خبرگزاری فارس گفته بود که بهتر است 
هلدینگ خلیج فــارس تحت کنتــرل وزارتخانه تخصصی 
خود که مســئولیت توســعه زنجیــره ارزش نفــت و گاز را 
برعهده دارد، باقــی بماند. او گفته بود به دلیل ارتباطاتی 
که وجود دارد واگذاری ها به صورت منطقی انجام نشــده 
است. به هرحال باید به این نکته توجه داشت که هر چقدر 
امکان نظارت بر چنین شرکت هایی که بار سهام عدالت را 

نیز به دوش می کشند، بیشتر باشد، اتفاقاتی مانند تاخیر 
یا عدم واریز سود رخ نخواهد داد. 24 درصد سهام عدالت 

را هلدینگ خلیج فارس برعهده دارد.

بدهی چند هزار میلیاردی �
براســاس قانونی که از ســال گذشــته اجرایی شــده، 
شــرکت ها به جای ۸ ماه تنها 4 ماه می توانند ســود سهام 
را نــزد خود نگه دارنــد و در این زمان باید ســود را واگذار 
کنند. ســوال اما اینجاســت که چرا شــرکتی که باید سود 
ســهام عدالت پرداخت کند تاکنون ایــن کار را نکرده اما 
در چند روز اخیر باشــگاهی را که زیان انباشــته آن ۷50 
میلیارد تومان اســت را بــه قیمت 2هــزار و ۷4۸ میلیارد 
تومان خریداری می کند، یعنی این شرکت علاوه بر اینکه 
ســهامِ سهام داران خود را پرداخت نکرده بلکه یک باشگاه 
زیــان ده را نیز خریــده و زیان مضاعفی را بــه آنها تحمیل 
می کند و می توان اینگونه گفت که هلدینگ از سود سهام 
هزینه های یک باشــگاه زیان ده را متقبل شده که به ضرر 

سهامدار تمام شده است. 
بنا بــه نظر کارشناســان، طبق قانون یکــی از وظایف 
اصلی ســازمان بورس صیانت از حقوق سهامداران است 
بنابراین اگر در جایی حق سهامدار در میان است سازمان 
بورس می تواند ورود پیدا کنــد و اگر مصوبه ای نیز در این 

باره وجود دارد را ابطال کند.
به هرحــال بعیــد به نظــر می رســد که گــردش مالی 
باشگاه اســتقلال بتواند حتی برای سهامداران هلدینگ 
پتروشــیمی خلیج فارس ارزش افزوده داشــته باشد و در 

حقیقت به منافع او لطمه هم می خورد. 
در همان دی ماه ســال 1400، چند روز مانده به آمدن 
علی عســگری به هلدینــگ خلیج فارس، جعفــر ربیعی، 
مدیرعامل پیشــین گروه صنایع پتروشــیمی خلیج  فارس 
گفته بود که ســود این هلدینگ  15 برابر شــده است. او 
گفته بود که سود این شرکت از 3 هزار و 200 میلیارد تومان 
در ســال 1391  به 45 هزار میلیارد تومان در سال 1399 
رســید که این ســود در ســال 1400 به ۷0 هزار میلیارد 
تومان می رســد. ربیعــی گفته بود: »در ابتدا 15 شــرکت 
بــه هلدینــگ خلیج فارس واگــذار و در ســال 1392 وارد 
بورس شدند؛ از آن 15 شــرکت، 6 شرکت زیان ده بود ند، 
اما امروز هیچ شــرکت زیان دهی در هلدینگ خلیج فارس 
وجود ندارد که این یکی از آثار خصوصی سازی در صنعت 

پتروشیمی بوده است.«
مدیر سابق در همان زمان نیز بر خصولتی نامیده شدن 
این هلدینگ واکنش نشــان داده و گفته بود که ۸0 درصد 
آن متعلــق به ســازمان های عمومی اســت که بــا دولت و 
حاکمیت ارتباط مستقیم دارند که 40 درصد آن نیز سهام 
عدالت است و 10 درصد سهام نیز در بورس عرضه شده و 

مردم سهام دار هستند.
اگر علی عســگری نیز تا بــه امروز ایــن هلدینگ را به 
همان صورت اداره کرده باشــد قطعاً پرداخت سود سهام 
عدالت برای آنها کار چندان سختی نبوده است و باید دید 

دلایل آنها برای تاخیر در پرداخت ها چیست.
در همان اســفندماه سال گذشــته نیز مجید عشقی، 
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار به عــدم پرداخت ها 
اعتراض کــرده و گفته بــود به رغم پیگیری های ســازمان 
بورس ۸ شــرکت سود سهام عدالت خود را به حساب های 
شرکت سپرده گذاری مرکزی واریز نکردند که این سازمان 
اقدامات قانونی لازم را برای دریافت سود سهامداران انجام 
خواهد داد. براســاس گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
ایران در همان تاریخ، ســه شــرکت بیش از 15/2همت از 
ســود سهامداران عدالت را به حســاب سمات واریز نکرده 
بودند؛ به گونه ای که بیشترین ســود نقدی پرداخت نشده 
به سه شرکت »فولاد مبارکه اصفهان«، »صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس« و »پالایش نفت بندرعباس« بازمی گشت که 
بــه ترتیب مبلغی بالغ بر ۷ هــزار و ۷00 میلیارد تومان، 6 
هزار میلیارد تومان و یک هزار و 500 میلیارد تومان اســت 
و در مجمــوع از 19 هــزار میلیارد تومان ســودی که هنوز 
پرداخت نشده بود، 15/2میلیارد تومان مربوط به همین 

سه شرکت بوده است.

ســازمان بورس کلیه شرکت های بورســی را موظف کرده ظرف 4 ماه بعد از 
تاریخ جلسه مجمع باید ســود پرداخت کنند. وکیل مدافع این امر سازمان 
بورس اســت که باید برخورد تخلفاتی و انتظامی چه با دولت و چه با بخش 
خصوصی، به صورت یکســان داشــته باشــد. به نظر من تناقض آشکار در 
رفتارها و ســلیقه ها یکی از نقایص بزرگ بازار سرمایه است و جزو علت های 
اصلی کاهش اعتماد عمومی در بازار سرمایه است که ما به صورت منصفانه 
برخوردی را نمی بینیم. اساســاً واگذاری یک باشــگاه دولتی به شــخص یا 
اشخاصی که زیر نفوذ دولت هستند، از نظر من می تواند پنهانکاری یا بازی 
با کلمات و ضوابط باشــد. در اینجا تنها یک نمایشــی اجرا شده که بگویند 
خصوصی سازی انجام شده است. هلدینگ خلیج فارس تمکن مالی خوبی 
دارد و می تواند ســود ســهام را بدهد و در حقیقت پول باشــگاه استقلال را 
همین ســهامداران خرد می دهند. هلدینگ خلیج فارس به صورت اسمی 
اعلام می کند که دولتی نیست و خصوصی است اما در اصل دولت آن را اداره 

می کند و آقای علی عسگری را دولت و وزیر انتخاب کرده اند. 

Ó  این هلدینگ با چه استدلالی سود سهام عدالت را تاکنون پرداخت 
نکرده است؟ 

معمولًا شرکت هایی که گرایش دولتی دارند و زیر نظر دولت هستند، علاوه بر 
بحث سودآوری و افزایش درآمد، رسالت هایی ناخواسته اجتماعی، سیاسی 
و فرهنگی را به عهده می گیرند و حتی باشــگاه فوتبال می خرند و یا مثلًا به 
زلزله زده ها کمک می کنند که معمولًا ربطی به آنها ندارد و منابع آنها را کاهش 
می دهد. هلدینگ خلیج فارس بالغ بر 3 میلیارد دلار درآمد حاصل از صادرات 
دارد و به راحتی می تواند سود سهام عدالت را پرداخت کند که به نظر من باید 
با مدیران این شرکت ها برخورد انضباطی و انتظامی انجام گیرد تا تعهدات 
خود را به موقع انجام دهند. ســازمان بــورس به عنوان وکیل مدافع باید این 
موضوع را پیگیری کند، قبلًا هم چنین مســائلی بود که این ســازمان آن را 
پیگیری کرد چون واقعاً سخت است افرادی که این سهام را دارند به صورت 

حقیقی به دادگاه مراجعه کنند و در نهایت سود را دریافت کنند. 
Ó شما خبر دارید که سازمان بورس به این موضوع ورود کرده یا خیر؟ 

نه من خبر خاصی ندارم اما به یاد دارم که در گذشته شرکت هپکو نیز چنین 
مشکلی داشــت و حتی در سال گذشته واگذاری بخشی از سهام مدیریتی 
ایران خودرو و ســایپا به کارکنان شان ایجاد مشــکل کرد، به هرحال صنعت 
خودروی کشور بالغ بر 1۸0 هزار میلیارد تومان زیان انباشته داشته که ناشی 
از سوءمدیریت ها بوده است بنابراین خصوصی سازی نه تنها مشکلی را حل 
نکرده بلکه راهکار دور زدن قانون را به منظور بزرگتر شدن دولت و نقص اصل 

44 قانون اساسی پیش روی آنها گشوده است. 
Ó  فکر می کنید عاقبت سود سهام عدالت به کجا برسد؟ 

به هرحال عدم پرداخت تعهدات چه در قالب سود سهام و چه در قالب عدم تعهد 
به قراردادهای بین شرکت ها، به مرور زمان اعتماد عمومی را خدشه دار می کند؛ 
دقیقاً مانند یک تاجر بازار که هر روز چک های او برگشت بخورد. مهمترین عامل 
در بازار سرمایه اعتماد است که مخدوش شده است در صورتی که چنین روالی 
را دولت باید به شدت به صورت منظم پی ببرد. ماده ۷ قانون بازار اوراق بهادار نیز 

می گوید که سازمان بورس باید از چنین تخلفاتی پیشگیری کند. 


